






2009年5月15日
下午 針灸研究論壇

2009年5月16日
上午 大會開幕儀式及主題報告 講 者
08:30 – 09:00 參加者註冊
09:00 – 09:30 開幕儀式及合照
09:30 – 10:00 關於針灸治療痛症的臨床研究 石學敏教授
10:00 – 10:30 制定針灸臨床指南的思考與實踐 劉保延教授
10:30 – 10:40 答問時間
10:40 – 10:55 小息（茶點）
10:55 – 11:25 針刺鎮痛的節段性機制與全身性機制研究 朱兵教授
11:25 – 11:55 從最新發現的經絡實質結構論述針灸鎮痛機制 馮戩雲教授
11:55 – 12:15 針刺鎮痛機制的研究進展 許能貴教授
12:15 – 12:35 提高針灸治療痛症療效的思維方法 符文彬教授
12:35 – 12:50 答問時間
12:50 – 14:00 午膳

下午 專題報告(一) : 頭頸腰背痛
14:00 – 14:20 腰痛的針灸辨治 陳全新教授
14:20 – 14:40 刺絡療法配合電針治療腰痛的臨床療效觀察 角建瓴博士
14:40 – 15:00 腹針治療頸椎病的臨床研究 薄智雲教授
15:00 – 15:20 慢性頸痛的針灸治療 張世平博士
15:20 – 15:40 子午流注針法治療頭頸痛症的臨床經驗 辜孔進教授
15:40 – 15:50 答問時間
15:50 – 16:10 小息（茶點）

專題報告(二) : 針法及肢節痛
16:10 – 16:30 《內經》的痛症針法–古為今用 李磊博士
16:30 – 16:50 對應點針刺法治療軟組織損傷引起的疼痛 嚴潔教授
16:50 – 17:10 針灸治療類風濕關節炎的療效–隨機雙盲對照研究 張浪醫師
17:10 – 17:30 緩慢撚進針法治療四肢痛症的臨床研究 范郁山教授
17:30 – 17:50 針灸臨床治療四肢痛症的方法與運用 呂明莊教授
17:50 – 18:00 答問時間

2009年5月17日
上午 專題報告(三) : 內臟痛
09:00 – 09:20 常見痛症的針灸治療 常小榮教授
09:20 – 09:40 電針華陀夾脊穴的鎮痛機制 王升旭教授
09:40 – 10:00 針刺治療痛經的免疫機制研究 鞠琰莉教授
10:00 – 10:20 針灸治療婦科疼痛的臨床研究 王小雲教授
10:20 – 10:40 面口部穴位調節內臟痛的多級神經元通路 劉健華副教授
10:40 – 10:50 答問時間
11:50 – 11:10 小息（茶點）

專題報告(四) : 神經及其他痛症
11:10 – 11:30 神經痛的古今刺法研究 孫外主教授
11:30 – 11:50 疼痛致抑鬱的針刺治療 楊卓欣教授
11:50 – 12:10 腰痛的診斷與治療 胡金生教授
12:10 – 12:30 電針及傳統手法針刺治療慢性腰背痛的隨機比較 陳惠成醫生
12:30 – 12:50 針刺腎俞、大腸俞治療腰椎間盤突出症 莫飛智博士
12:50 – 13:00 答問時間

下午 公開論壇 – 對象為香港市民大眾

15 May 2009
PM Acupuncture Research Forum

16 May 2009
AM Opening Ceremony and Keynote Session Speaker
08:30 – 09:00 Registration
09:00 – 09:30 Opening Ceremony
09:30 – 10:00 Clinical study of acupuncture and moxibustion in the treatment of pain Prof. Shi Xueming
10:00 – 10:30 Thoughts and practice in the formulation of clinical guide for acupuncture and moxibustion Prof. Liu Baoyan
10:30 – 10:40 Q & A
10:40 – 10:55 Tea Break
10:55 – 11:25 The mechanisms of acupuncture analgesia involved in homotopic and heterotopic acupoints Prof. Zhu Bing

11:25 – 11:55
Discussion on the analgesic effects of acupuncture based on the recent discovery of the 
materialistic essence of the TCM meridians Prof. Peter C.W. Fung

11:55 – 12:15 Progress of the mechanism of acupuncture analgesia Prof. Xu Nenggui
12:15 – 12:35 Thinking methods in improving the curative effect of acupuncture and moxibustion treatment in pain Prof. Fu Wenbin
12:35 – 12:50 Q & A
12:50 – 14:00 Lunch

PM Scientific Session (1) : Head, Neck, Lumbar and Back Pain
14:00 – 14:20 Syndrome differentiation and treatment of acupuncture and moxibustion in low back pain Prof. Chen Quanxin
14:20 – 14:40 Clinical observation of blood-letting puncture combined with electro-acupuncture on lumbago Dr. Jiao Jian Ling
14:40 – 15:00 Clinical study of abdominal acupuncture in the treatment of cervical spondylosis Prof. Bao Zhiyun
15:00 – 15:20 Acupuncture treatment of chronic neck pain Dr. Zhang Shi Ping
15:20 – 15:40 Clinical experience of Ziwu-Liuzhu acupuncture methods in the treatment of headache and neck pain Prof. Gu Kongjin
15:40 – 15:50 Q & A
15:50 – 16:10 Tea Break

Scientific Session (2) : Limb and Joint Pain
16:10 – 16:30 Acupuncture methods for pain in “The Yellow Emperor’s Internal Classic” Dr. Li Lie
16:30 – 16:50 Acupuncture on corresponding points in the treatment of pain caused by soft tissue injuries Prof. Yan Jie
16:50 – 17:10 Efficacy of acupuncture in the treatment of rheumatoid arthritis: a double-blind controlled pilot study CMP Zhang Lang
17:10 – 17:30 Clinical study of acupuncture methods of slow-twirling insertion in the treatment of limb pain Prof. Fan Yushan
17:30 – 17:50 Methods and application of acupuncture and moxibustion in the treatment of limb pain Prof. Lu Mingzhuang
17:50 – 18:00 Q & A

17 May 2009
AM Scientific Session (3) : Internal Organic Pain
09:00 – 09:20 Acupuncture treatment in common pain Prof. Chang Xiaorong
09:20 – 09:40 Analgesic mechanism of electroacupuncture on Huatuo-Jiaji Acupoints Prof. Wang Shengxu
09:40 – 10:00 Immune mechanism of acupuncture for dysmenorrhea in rats Prof. Ju Yanli
10:00 – 10:20 Clinical study of acupuncture and moxibustion in the treatment of gynecological pain Prof. Wang Xiaoyun
10:20 – 10:40 Multilevel neural pathway of acupuncture on orofacial acupoints in regulating visceral pain in rats Asso. Prof. Liu Jianhua 
10:40 – 10:50 Q & A
11:50 – 11:10 Tea Break

Scientific Session (4) : Neuropathic and Miscellaneous Pain
11:10 – 11:30 A study of the present and past acupuncture techniques in the treatment of neurogenic pain Prof. Sun Waizhu
11:30 – 11:50 Acupuncture treatment of depression induced by pain Prof. Yang Zhuoxin
11:50 – 12:10 Diagnosis and treatment of lumbago Prof. Hu Jinsheng

12:10 – 12:30
Electro-acupuncture and traditional manual acupuncture for control of chronic low back pain – 
a randomized comparative study Dr. Chan Wai Sing

12:30 – 12:50
Acupuncture needle application Shenshu (BL23) and Dachangshu (BL25) in the treatment of 
prolaped intervertebral disc in the lumbar spine Dr. Mo Feizhi

12:50 – 13:00 Q & A

PM Public Forum–Open to the public








